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A nejen naše pošta je skvělá. I naše 
školka, naši hasiči a  plánované kul-
turní akce jsou ukázkou toho, že když 
lidé mají rádi svoji práci a přiloží ruku 
k dílu, je na co být hrdý. Posuďte sami. 
Na dalších stranách najdete spoustu 
informací ze života obce, plánovaných 
akcí i  aktualit z  regionu. Nejbližšími 
akcemi, které nás v květnu čekají, je 
v sobotu 20. 5. Den složek IZS, který 
bude zároveň oslavou 10 let od zalo-
žení obecní policie Vestec. A v neděli 
21. 5. Vítání nových vesteckých ob-
čánků v restauraci a motelu U Krbu. 

A  hádanka nakonec. Jaký je rozdíl 
mezi SDH a JSDH? Pokud potřebuje-
te nápovědu, naleznete ji uvnitř čísla.

Hezké čtení

René Tůma
místostarosta

Editorial

Vážení čtenáři,

Minulý týden jsem šel na poštu. Naši poštu ve Vestci. Čekal jsem 
chvilinku a zažil jsem rychlý, profesionální servis, doplněný úsměvem. 
V duchu jsem poděkoval všem, kteří se na obci podíleli na vzniku naší 
pobočky a rychle jsem zaplašil vzpomínku na martyrium, které jsem 
zažíval při návštěvě pošty v Jesenici.

René Tůma
místostarosta obce

15 let
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Dokončení digitální 

katastrální mapy obce 

Katastrální úřad dokončil 
digitalizaci katastrální 
mapy obce Vestec a dává 
vlastníkům poslední 
možnost do ní nahlédnout 
před jejím vyhlášením. 

Máte-li dotazy k zpřesňování hranic va-

šich pozemků, můžete se zeptat přímo 

pracovníků katastrálního úřadu dne 

22. 5. 2023 od 10:00 do 12:00 hod. 

a od 13:30 do 16:00 hod. v restauraci 

U Klimešů (Vestecká 9). Neúčast vlast-
níků a jiných oprávněných při vyložení 
katastrálního operátu (digitalizované 
katastrální mapy) není překážkou pro 
následné vyhlášení platnosti obnove-
ného katastrálního operátu.

Ve dnech 23. 5. až 2. 6. 2023 bude 
vždy v  úředních hodinách obecního 
úřadu vyložen obnovený katastrální 
operát (digitalizovaná katastrální mapa) 
v  kanceláři tajemníka obecního úřa-
du (Vestecká 3, Vestec). V případě, že 
zaměstnanec obce nebude schopen 
podat vlastníkovi požadované údaje 
o jeho vlastnictví, bude možné kontak-
tovat pracovníky katastrálního úřadu 
na tel. čísle 284 044 140 a domluvit si 
schůzku přímo na katastrálním úřadu 

(Pod Sídlištěm 9/1800, Praha 8 Kobyli-
sy). Současně od 22. 5. do 2. 6. bude 
možné do obnoveného katastrálního 
operátu nahlédnout i  na webových 
stránkách Českého úřadu zeměměřic-
kého a katastrálního. 

Vlastníci mohou ve lhůtě do 15 dnů ode 
dne skončení vyložení obnoveného ka-
tastrálního operátu podat námitky pro-
ti jeho obsahu. Platnost obnoveného 
katastrálního operátu bude vyhlášena 
katastrálním úřadem dnem 22. 6. 2023.
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Nepropásněte poslední 

možnost přihlásit se na 

letošní Vítání občánků 
Slavnostní vítání nových občánků Vest-
ce se uskuteční v  neděli 21. 5. 2023 
v restauraci U Krbu a je určeno pro děti 
narozené v obci Vestec od 1. 5. 2022 do 
30. 4. 2023. Přihlášky prosíme posílej-

te nejpozději do 10. 5. 2023 na e-mail: 
haladova@vestec.cz nebo volejte na 
tel.: 313 035 509, kde vám rádi zodpo-
víme i vaše dotazy. V přihlášce uveďte 
jméno a datum narození dítěte, jména 
rodičů a telefonní i e-mailový kontakt.

Aktuálně

Název akce Datum Místo akce

Den IZS sobota 20. 5. louka

Vítání občánků neděle 21. 5. Restaurace U Krbu

Den dětí sobota 3. 6. louka

Dětská olympiáda sobota 17. 6. louka

90 let TJVV sobota 24. 6. louka a hřiště

Letní kino sobota 17. 6., středa 26. 7., středa 16. 8. louka

Letní kino pro děti sobota 2. 9. louka

Přehled akcí jaro a léto 2023
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Pátek 30. 3. byl pro nás úplně jiným zá-
žitkem. Navštívili jsme veletrh zahradní 
architektury, zeleně, nábytku, zahradní 
a  komunální techniky For garden na 
výstavišti EXPO Praha.

Zde jsme načerpali mnoho inspirací 
pro uspořádání, výsadbu a  údržbu 

Jarní akce vesteckých 
seniorů
Vestečtí senioři se opět ozývají, aby se 
s vámi podělili o to, co všechno prožili 
a jakých akcí se zúčastnili během jarního 
březnového měsíce.

našich zahrádek. Každý z nás si odná-
šel v košíčku oblíbenou kytičku, aby-
chom si zkrášlili své prostředí.

Výlet to ale nebyl jen o zahradní archi-
tektuře, ale ochutnali jsme i nabízené 
gastronomické pochoutky.
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Senioři

 

Muzikál ”SUGAR”

Příjemné chvíle jsme si vychutnali v di-
vadle Na Fidlovačce na muzikálu ”Su-
gar”. Slavný americký muzikál, z  dílny 
autorského tria - scenárista Peter Stone, 
hudební skladatel Jule Styne a  textař 
Bob Merrill, vznikl na základě legendár-
ního fi lmu „Někdo to rád horké“.

V Československu byl poprvé uveden 
v roce 1986 v Hudebním divadle Karlín 
a během 30 let se stal diváckým hitem. 
Divadlo Na Fidlovačce uvádí jubilej-
ní dvacáté nastudování tohoto titulu 
u nás.

Režisérem muzikálu je český divadelní 
choreograf, scenárista, textař a  autor 
mnoha úprav dramatických děl Radek 
Balaš. Také skvělé obsazení (např. Zde-
něk Maryška, Václav Svoboda nebo 
Jana Švandová) zvyšuje oblibu tohoto 
představení u diváků. I my jsme se vrá-
tili do svých domovů příjemně naladěni.

Těšíme se všichni na příští naplánova-
né vycházky a zájezdy.

Za SVS napsala a zároveň děkuje vedení 
M. Mařáková
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Kurz první pomoci pro 

zaměstnance školky

Na přelomu února a března prošlo de-
vět zaměstnanců naší Mateřské školy 
dvoudenním Kurzem první pomoci. 
Kurz byl velmi pěkně vedený a všichni 
účastníci si odnesli důležité informace 
a  praktické zkušenosti pro případ, že 
by bylo potřeba první pomoc poskyt-
nout. Všichni však doufáme, že tyto 
zkušenosti zůstanou v praxi nevyužité. 

Karneval

Samozřejmostí našeho školního roku 
je karneval, na který se všichni moc 
těšíme, a náležitě jsme si ho užili i v le-
tošním roce. Ve školce bylo k  vidění 
spoustu podivných stvoření, ale ne-
chyběli ani klasické princezny, víly, 
policisté, bojovníci a další bytosti z po-
hádkového světa. 

Cirkus Cecilka

V únoru za dětmi přijel náš oblíbený Cir-
kus Cecilka. Děti si užily pejsky, kočič-
ky, králíčky, unikátního bažanta a další 
drobná zvířátka. Také se zpívalo, tanči-
lo a v neposlední řadě kouzlilo. Cirkus 
na dětských tvářičkách zase vykouzlil 
úsměv a  nefalšovanou radost a  to je 
pro nás důvodem, proč tato představe-
ní pro děti rádi organizujeme. 

Dudácká pohádka

21. 3. 2023 za námi do školky přijel 
Honza Dudák se svým Dudáckým diva-
dlem. Jednalo se o hudební program se 
spoustou písniček doprovázených hrou 
na dudy. Program byl velmi živý a dyna-
mický. Děti doslova vtáhl do děje, a tak 
se zpívalo i tancovalo v celé školce. 

Zprávy z naší 
Mateřské školy
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Mořena

Jaro už je tu, proto bylo nezbytné zahnat 
zimu defi nitivně pryč. Na konci března 
jsme se na naší zahradě setkali s rodiči, 
kteří společně s námi vynesli Mořenu 
- fi gurínu představující smrt, nemoci, 
bídu a všechno, co lidem škodí. Nejpr-
ve jsme si společně zazpívali již tradiční 
písničky, které máme pro tuto akci v re-
pertoáru, zahnali jsme zimu básničkou 
„Zimo, zimo, táhni pryč“, a pak jsme se 
společně průvodem vydali k  našemu 
Vesteckému rybníku. Tam zaznělo ješ-
tě několik písniček a básniček, než byla 
Mořena defi nitivně vhozena do rybní-
ka. Následně si děti uvázaly barevné 
pentličky na připravená Líta (opak Mo-
rany, symbolizující jaro vytvořené ze 
živých a barevných materiálů, symbol 
budoucnosti a  plodnosti), která nyní 
zdobí všechny třídy a  symbolizují tak 

nastalé jaro. I když upřímně, sychravé 
počasí nám jaro ještě tak úplně nepři-
pomínalo.

U  nás ve školce máme rádi, když se 
pořád něco děje, a tak máme do kon-
ce školního roku v plánu ještě několik 
zajímavých akcí. Děti se mohou těšit na 
Čarodějnický rej, návštěvu místní čis-
tičky odpadních vod, školu v  přírodě, 
celoškolkový výlet do Starých hradů, 
zahradní slavnost nebo na spoustu dal-
ších divadélek, které za dětmi ještě při-
jedou. Dílčí výlety jednotlivých tříd jsou 
však také velmi zajímavé. Naši před-
školáci tak navštívili „Medúzy“, kino 
v  Dolních Břežanech či Zemědělské 
muzeum v Hodkovicích. Cílem jednoho 
z dalších zajímavých výletů bylo Letiště 
Václava Havla, kde se děti podívaly do 
míst, která při běžném cestování na-
vštívit nelze.

Momentálně se připravujeme na 

Zápis pro školní rok 2023/2024, 

který proběhne dne 9. 5. 2023. 

Děkujeme všem rodičům našich dětí 
za úžasnou podporu a spolupráci. 

Mgr. Dita Klímová
ředitelka MŠ Vestec

MŠ Vestec
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Jaro si naplno vychutnají všichni, kteří 
zavítají v květnu a červnu do Průhonic-
ké botanické zahrady na provázení po 
unikátních sbírkách kosatců a pivoněk. 
Druhá červnová neděle patří Víkendu 
otevřených zahrad, kdy budou přístup-
né části zámku a parku, kam se běžně 
návštěvníci nedostanou. 

Po celý rok jsou připraveny také další 
tradiční akce jako divadelní představe-
ní na Malém nádvoří, Japonský den, 
pomologické dny, vědecké dílny, kon-
certy vážné hudby nebo výstavy v Ga-
lerii Natura.

„Návštěvníkům parku se snažíme při-
pravit zajímavé akce v průběhu celého 
roku, aby se mohli těšit z jeho proměn-
livosti. Kromě tradičních akcí je letošní 
novinkou Vinná stezka v délce 5 kilo-
metrů, na které budou moci návštěv-
níci první zářijový víkend ochutnat 

špičková vína od 16 vinařství. Nezapo-
mněli jsme ani na naše malé návštěvní-
ky a na druhou polovinu roku jsme pro 
ně přichystali dětská divadelní před-
stavení,“ říká Jiří Šmída, vedoucí Sprá-
vy Průhonického parku Botanického 
ústavu AV ČR. 

Průhonický park prochází v posledních 
dvou letech rozsáhlou obnovou. V této 
sezóně se mohou návštěvníci těšit 

12 Vestecké listy 5/2023

Novinky letošní sezóny 
Průhonického parku
Průhonické Alpinum zaplavily barvy jarních květů 
a zanedlouho je doplní odstíny tisíců rododendronů. 
Flóra parku ale není to jediné, z čeho se návštěvníci 
mohou v Průhonickém parku tuto sezónu těšit. 
Čekají je také nově opravené cesty, obnovené 
zajímavé partie parku, spousta akcí pro malé a velké 
i pohodlnější nákup vstupenek.
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Zveme Vás

na  opravené parkové cesty, opěrné 
zídky i  oživené kompozice a  bezpeč-
nější prostředí díky ošetření a odstra-
nění rizikových stromů. 

„Dramatickou proměnou prošla Hlavní 
vyhlídka na zámek. Její oživení v duchu 
myšlenek zakladatele parku zname-
nalo celkové otevření prostoru, a  tak 
optické prodloužení pohledu o dosud 
skryté partie Podalpinské louky, lek-
nínového zálivu a menšího z  rybníků. 
Zásah se neobešel bez intenzivního 
zmlazení či přesadby rododendronů 
a celkového vyčištění průhledu. Výsle-
dek je ohromující,“ doplňuje Jiří Šmída.

Práce nadále pokračují se stejnou in-
tenzitou i v druhé části parku, kde pro-

bíhá obnova cest, výsadba více než 
stovky vzrostlých stromů, výsadba 
oplocenek stabilizující důležitou kom-
pozici porostů a oprava drobných his-
torických staveb. 

Pokud návštěvníci zavítají do parku 
v těchto dnech, mohou obdivovat roz-
kvetlé koniklece, mochny, pupkovce, 
sasanky, prvosenky a  mnoho dalších 
rostlin Alpina, které se svojí rozlohou 
řadí k největším alpinům na přirozené 
skále v  Evropě. K  plnohodnotné pro-
cházce jim poslouží nový průvodce po 
rostlinách Alpina, který nedávno vydal 
Botanický ústav AV ČR a  je k dostání 
na prodejně parku. 

V  přízemí zámku mohou návštěvníci 
zavítat do Návštěvnického centra, Ga-
lerie Natura, expozice věnované zakla-
dateli parku, Botanických příběhů, kde 
se dozví více o výzkumu Botanického 
ústavu AV ČR, který zde sídlí.

Návštěvníci mohou vstupenky do par-
ku zakoupit na prodejně, online a nově 
také v automatu u hlavního vstupu do 
parku. 

Více informací naleznete na 
http://www.pruhonickypark.cz
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V čem je hlavní rozdíl

Sbor dobrovolných hasičů (SDH) je 
občanským sdružením, které vzniká 
ze svobodné vůle členů podle zákona 
č. 83/1990 Sb., o  sdružování občanů, 
a je základní organizační složkou Sdru-
žení hasičů Čech, Moravy a  Slezska. 
Jednotku sboru dobrovolných hasičů 

(JSDH) zřizuje a  spravuje obec, což 
jí ukládá zákon č. 133/1985 Sb., o po-
žární ochraně. Je tedy patrné, že SDH 
a  JSDH nemají po právní stránce nic 
společného, mohou však spolupraco-
vat a členství v jedné složce nevylučuje 
členství v druhé. A přesně tak je tomu 
u nás ve Vestci. 

14 Vestecké listy 5/2023

Není hasič jako hasič
Ve Vestci působí SDH a JSDH

Asi si řeknete, proč jsme zvolili tento titulek. Vždyť 
přece každý ví, co znamená slovo hasič, a je jedno, 
v jaké složce působí. Ale ono to jedno není. Když 
se díváme jen na slova, tak názvy jsou opravdu 
téměř shodné. Jedni vestečtí hasiči mají v názvu 
Sbor dobrovolných hasičů (SDH) a druzí Jednotka 
sboru dobrovolných hasičů (JSDH). Na první pohled 
je odlišuje „jen“ jedno slovo či chcete-li písmenko 
ve zkratce. Ale právě to jedno písmeno rozděluje 
tyto dvě organizace zcela zásadně. Zjednodušeně 
bychom mohli říct, že ačkoliv obě organizace působí 
na poli požární ochrany, jen Jednotka dobrovolných 
hasičů má na starosti výhradně zásahovou činnost. 
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Téma

Sbor dobrovolných hasičů Vestec 

navazuje na tradici

Sbor dobrovolných hasičů byl ve Vest-
ci založen 29. února 1912, zanikl však 
v předlistopadové době koncem 80. let 
minulého století. V létě roku 2010 se pár 
nadšenců „u  táboráčku“ rozhodlo pro 
znovuobnovení SDH ve Vestci a svou 
myšlenku začali realizovat. Prvními čle-
ny obnoveného SDH byli Lukáš Jind-
řich, Michal Šíma, Miroslav Pašek, Miloš 
Kesl a Milan Petrus. Podle registračního 
listu je znovuzaložení SDH datováno 
k 1. 12. 2010, letos tedy slaví 111 let od za-
ložení a 13 let od svého znovuzaložení. 
Sbor má nyní 22 členů a členek a jsou 
mezi nimi stále i  všichni zakladatelé. 
Jak vzpomíná Milan Petrus, který je už 

od začátku velitelem sboru: „Jak SDH 
ve Vestci znovu vzniklo, přicházeli dal-
ší členové a sympatizanti a mohli jsme 
navázat na činnost vesteckých hasičů 
z minulosti, takže jsme začali pořizovat 
základní techniku. Naše první hasičské 
auto byl terénní automobil ARO 240, 
který jsme ale již před 3 lety poslali do 
hasičského muzea. K němu byl přívěsný 
vozík, do kterého bylo umístěno čerpa-
dlo, tedy po našem stříkačka. To jsme 
pořídili v roce 2011 a mohli jsme zahá-
jit aktivity našeho sboru na katastru 
obce. Začali jsme se věnovat spolkové 
práci i osvětě a pustili se do požárního 
sportu. Nyní pro naše účely využíváme 
dopravní automobil VW Transporter 
s přívěsným vozíkem, kde je umístěno 
vybavení na požární sport.“
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„Tím, že jsme zcela na kraji katastru re-
gionálního působení profesionálního 
Hasičského záchranného sboru Jílo-
vé, tak zanedlouho po znovuzaložení 
SDH vznikla myšlenka a potřeba vlast-
ní Jednotky. K tomu se připojil staros-
ta Vestce a už v  létě roku 2011 obec 
zřídila vlastní Jednotku dobrovolných 
hasičů,“ shrnul Milan Petrus.

Sbor dobrovolných hasičů Vestec se 

v  současné době věnuje převážně 

požárnímu sportu, v menší míře pak 

také osvětové a  spolkové činnosti. 
Hasiče SDH můžete potkat na Ma-
sopustu nebo Pálení čarodějnic, po-
řádají letní kina a například společně 
s Mateřskou školou zajišťují pravidelně 
účast v soutěži Požární ochrana očima 
dětí, ve které dokonce vestecké děti 
loni obsadily druhé místo. Společně 
se školkou má SDH v plánu vybudovat 
nedaleko mateřské školy prostor pro 
aktivity s  hasičskou tematikou, kde 
bude i  dráha pro požární sport. Aby 
členové SDH mohli lépe propagovat 
tento sport a  lákat další mladé členy, 
věnují se přípravě odborného vedení 
mládeže. „Hodně čerpáme zkušenos-
ti od sousedního SDH Cholupice, kde 
se mládeži důsledně věnují a mají ha-
sičská družstva od malých dětí v pří-
pravce, přes mladší a starší žáky až po 
dorostence a dospělé. Tady se hodně 
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učíme, abychom mohli i u nás kvalifi ko-
vaně pracovat mládeží. Teď se naše-
mu družstvu v požárním sportu slibně 
plní poličky vítěznými poháry, z čehož 
mám velkou radost, a tak je čas se více 
věnovat mládeži. Jsem na naši činnost 
hrdý, vždyť podmínky k  rozvoji naší 
činnosti máme díky pochopení vedení 
obce dobré. A to jak ve Sboru dobro-
volných hasičů, tak v Jednotce sboru 
dobrovolných hasičů – vím to dobře, 
protože já a čtyři další hasiči jsme čle-
ny v obou složkách,“ dodává Milan Pe-
trus. 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů 

zasahuje 

Zatímco k  SDH patří hlavně požární 
sport, osvěta, práce s mládeží a  spol-
ková činnost, tak JSDH má na starosti 
striktně zásahovou činnost. Jednotka 

sboru dobrovolných hasičů Vestec je 
organizační složkou obce, obdobně 
jako Obecní policie. V současné době 
má 18 členů a jejím velitelem je od roku 
2017 Matěj Zrucký. Jednotka sboru 
dobrovolných hasičů je jednotka požár-
ní ochrany (JPO) a její členové musí být 
zdravotně způsobilí a musí být proško-
leni nejméně 40 hodinami teoretických 
i praktických znalostí ročně. O veškeré 
materiální a  fi nanční zajištění jednot-
ky se stará obec, stejně jako o  vozo-
vý park, který je také majetkem obce. 
„K dispozici máme dvě auta. Cisterno-
vá automobilová stříkačka na podvoz-
ku LIAZ je roku výroby 1995 a už není 
v dobré technické kondici, a proto nyní 
obec zajišťuje nové, moderní cister-
nové auto, na které bylo vypsáno vý-
běrové řízení. Tím druhým je dopravní 
automobil pořízený z dotace za přispě-
ní obce, a jedná se o Mercedes - Benz 

Téma
Není hasič jako hasič
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Sprinter, osmimístné osobní auto na 
přepravu lidí na místo události. Když vy-
jede cisterna a je potřeba víc lidí, vyjíždí 
do akce i toto osobní auto,“ představuje 
vozový park Matěj Zrucký. 

Výjezd do pěti až šesti minut 

V Jednotce má všechno svá pravidla 
a  řád. „Naše Jednotka je v  kategorii 
JPO V, což je kategorie s místní působ-
ností pro katastr obce Vestec. Ovšem 
v  případě vyššího stupně poplachu, 
pokud jde například o  větší požár 
nebo mimořádnou událost, jako je 
větrná smršť, povodeň a podobně, tak 
jsme povoláváni Krajským operačním 
a  informačním střediskem Středočes-
kého kraje i  mimo katastr obce. Řídí 
nás Hasičský záchranný sbor Středo-
českého kraje, což je bezpečnostní 
sbor spadající pod Ministerstvo vnitra. 

Oni i my podléháme stejnému zákonu 
o požární ochraně. Tím se řídí i organi-
zace jednotek. V každé jednotce je ve-
litel a zástupce velitele jednotky, a pak 
my máme svých 5 velitelů družstev 
a 7 strojníků s tím, že některé funkce 
se můžou překrývat. Naše kategorie 
JPO V  znamená, že jednotka musí 

24 hodin denně 7 dní v týdnu zaručit 

výjezd minimálně jednoho družstva 

o zmenšeném počtu 1 + 3, tedy velitel 
družstva a tři hasiči. My sice nedržíme 
pohotovost, ale ze zákona musíme vy-
jet do 10 minut od vyhlášení poplachu. 
Standardně však vyjíždíme v páté až 
šesté minutě od nahlášení,“ vysvětluje 
Matěj Zrucký.

Jak to chodí při zásahu

Abychom si uměli zásah lépe předsta-
vit, požádali jsme ještě velitele Matěje 
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Zruckého, aby nám popsal, jak to chodí 
v  praxi: „Když například vidíte nějaký 
požár, tak voláte linku 150 a nebo 112. 
Tím se dovoláte na operační středisko 
HZS Středočeského kraje v Kladně, kde 
od vás hned zaznamenají místo a  typ 
mimořádné události - jestli se jedná 
například o požár nebo o padlý strom. 
A v tu chvíli už zvoní všem našim osm-
nácti hasičům telefon a kdo je k dispo-
zici, tak se nahlásí a míří okamžitě do 
garáže v areálu AGRA Na Průhoně ve 
Vestci, kde máme výjezdové auto. Jak-
mile jsme v počtu 1+3, vyjíždíme „Liaz-
kou“ do místa zásahu.“ 

Starosta Tibor Švec doplňuje: „Chlapi 
jsou opravdu dobře sehraní a to, že vy-
jíždějí do 5 až 6 minut, je neuvěřitelné. 
A  přestože vyjíždějí častěji k  menším 
událostem, tak se staráme o  to, aby 
měli to nejmodernější vybavení a uměli 
co nejlépe pomoct. Je správná cesta 
pořizovat kvalitní vybavení a mít hasiče 
perfektně proškolené, aby nevznikla 
větší škoda hašením než ze samotného 
požáru. To samé je u spousty drobnos-
tí, ať jde o otevření dveří nebo o pad-
lý strom. A i když nakonec na výjezdu 
řeší jen drobnost a mohlo by se říct, že 
to nestojí za řeč, za mě to za řeč stojí! 

Téma
Není hasič jako hasič
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Chápu, že by se možná raději předvedli 
na nějaké velké události, protože je co 
předvést, celý rok trénují, celý rok se 
školí a připravují techniku.“

„Ať raději 20 let nehoří, než aby mohli 

hasiči předvést, co všechno v  autě 

mají…“

To jsou slova starosty obce Tibora 
Švece, který si hasičů cení: „Za mě je 
ta práce velice záslužná. Když jim za-
zvoní telefon a  oni potvrdí, kdo jede, 
tak operační důstojník na Kladně vidí, 
kolik lidí vyjíždí z Vestce a ví, že za pár 
minut bude mít na místě velitele, který 
mu nahlásí, co se tam doopravdy děje, 
co laik třeba ani nemůže posoudit. Za-
žil jsem v minulosti například nahlášení 
„drobný požár v kanceláři“ a nakonec 

shořela půlka budovy, protože ten laik 
viděl jen drobné plameny za oknem… 
Někdy třeba vyjíždějí k drobnému po-
žáru v kuchyňce, ale ke každé události 
je třeba přistupovat stejně zodpověd-
ně. Už proto, aby se z ní velká nestala 
– ten systém je tak nastaven. Jsem rád, 

že naše hasiče máme a ať jsou klidně 

„neviditelní“. Ať raději 20 let nehoří, než 
aby mohli hasiči předvést to, co umějí 
a co všechno v autě mají. Vidím tu sílu 
v  tom, že kdykoliv operační středisko 
z Kladna „pískne“, tak oni v páté, šesté 
minutě vyráží a  do pár minut jsou na 
místě, a  v  tu chvíli tam je někdo, kdo 
pomůže s  čímkoliv – dokáže otevřít 
dveře, asistovat záchrance, vyprostit 
zvíře, ale třeba poskytne první pomoc, 
i na to jsou naši hasiči dobře připraveni 
a vybaveni,“ zdůrazňuje starosta obce.

20 Vestecké listy 5/2023
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Technické služby Dolnobřežanska, s.r.o. se sídlem ve Vestci

hledají do divize Vodovody a kanalizace

pracovníka na pozici servisního technika VaK.
• Pracovní náplň: údržba vodohospodářské infrastruktury obcí mikroregionu 

Dolnobřežansko. (vodovodní a kanalizační řady, vodojemy, čistírny odpadních vod, 
přečerpávací stanice…)

• Instalatérské zkušenosti podmínkou
• Požadujeme: řidičské oprávnění B, samostatnost, zodpovědné jednání.
• Nabízíme: zázemí stabilní společnosti, pracovní doba 40 h/týdně, 5 týdnů dovolené, 

placené přesčasy, příspěvek na stravu, mobilní telefon.

pracovníka na pozici technika elektro VaK.
• Pracovní náplň: údržba vodohospodářské infrastruktury obcí mikroregionu 

Dolnobřežansko. (výměna čerpadel, údržba vodojemů, čistíren odpadních vod, 
přečerpávacích stanic…)

• Odborná způsobilost v elektrotechnice dle nařízení vlády č. 194/2022 Sb. podmínkou
• Požadujeme: řidičské oprávnění B, samostatnost, zodpovědné jednání.
• Nabízíme: zázemí stabilní společnosti, pracovní doba 40 h/týdně, 5 týdnů dovolené, 

placené přesčasy, příspěvek na stravu, mobilní telefon.

pracovníka na pozici technika ČOV 
• Pracovní náplň: údržba vodohospodářské infrastruktury obcí mikroregionu 

Dolnobřežansko. (kanalizační řady, čistírny odpadních vod, …)
• Technické zkušenosti podmínkou
• Požadujeme: řidičské oprávnění B, samostatnost, zodpovědné jednání.
• Nabízíme: zázemí stabilní společnosti, pracovní doba dle dohody, 5 týdnů dovolené, 

placené přesčasy, příspěvek na stravu, mobilní telefon.

pracovníka na pozici řidič C
• Pracovní náplň: řízení a obsluha sacího bagru a speciálu na proplachy řadů obcí 

mikroregionu Dolnobřežansko. 
• Odvoz, čištění odpadních jímek
• Čištění odpadních řadů, přečerpávacích stanic
• Požadujeme: řidičské oprávnění C, profesní průkaz, samostatnost, zodpovědné 

jednání.
• Nabízíme: zázemí stabilní společnosti, pracovní doba 40h/týdně, 5 týdnů dovolené, 

placené přesčasy, příspěvek na stravu, mobilní telefon.

Kontakt: technickesluzby@tsdb.cz, tel:. 734 755 512, www.tsdb.cz
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O programu

Nezapomenutelný sportovní retro 
kemp POCTA je plný zábavy, kde si na-
plno užijete bohatý program pod vede-
ním a dohledem zkušených instruktorů. 
Poznáte krásné prostředí a  najdete 
spoustu nových přátel se společnými 
zájmy. Nebudou samozřejmě chybět 
typické letní aktivity, jako jsou koupání, 
jízda na kole, stolní tenis, fotbal, tenis 
atd. Cestovat budeme vždy jako tým 
a cíle zdolávat společně.

Cyklistické kempy jsou určeny pro 
kola horská, trekingová, crossová či 
různé jiné křížence určené alespoň 
do lehkých terénů. V žádném případě 
nelze tábor absolvovat na bicyklech 
určených jen pro jízdu po rovném po-
vrchu (např. silniční kola). Kolo musí být 
v  dobrém technickém stavu a  každý 
účastník musí mít cyklistickou přilbu. 
Další nezbytnou věcí je malý batůžek, 
určený k  uložení věcí po dobu jízdy. 
Viz seznam věcí co s sebou na kemp. 
Před nástupem na cyklistický RETRO 
kemp by bylo dobré, abyste si zkont-
rolovali technický stav a výbavu své-
ho stroje. V  tom vám mohou pomoci 
stránky Besipu. Doporučujeme navští-
vit thebike.cz

Retro příměstské kempy 
Podrobné informace
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Příměstské kempy

O zážitku

Děti za celý den poznávají více míst. 
Kolo máme jako dopravní prostředek 
pro naše aktivity. Jezdí se vždy bez-
pečně na místech co máme ověřené. 
Hrajeme si a blbneme. Jezdíme na hři-
ště na pumptrack nebo také do lesa. 
Koupeme se v  Oáze v  klubu Lávka 
nebo zajedeme na koupaliště Lhotka. 
V  nějakém dnu dostaneme i  nabídku 
na soukromou zahradu k rodiči co má 
bazén. Je možné, že vaše děti dosta-
nou možnost vyrazit na lodě na Slapy. 
Skvělé podmínky máme na Laguně, 
Ždáni, Rabyni nebo na Živohošti. Sní-
daně probíhá na pěkném místě v Ne-

tvořicích u jezírka a pak už jedeme za 
vodou. Děti si zahrají i golf v Hodkovič-
kách nebo minigolf na Šeberově. Jezdí 
i na kajacích v Komořanech nebo Braní-
ku. Využíváme Fun park ve Zdiměřicích 
a  mnoho dalších připravených aktivit. 
Vypisovat všechny místa by bylo na 
hodně vět a proto jestli chcete pro své 
děti nádherný zážitek není co řešit.

Termíny, ceny a přihlášky najdete na
 https://pocta.bikegallery.cz
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Novinky 
z regionu 
STAR

B4I podporuje české fi rmy 

v zavádění technologií 

a vědeckých znalostí

Úspora peněz, materiálu a  času vý-
roby, méně odpadu, přidaná hod-
nota výrobků, ekologičtější provoz. 
Pozitivní výsledky spolupráce čes-
kých výrobních fi rem s  konsorciem 
Brain4Industry (B4I) se staly hlavním 
obsahem konference  Společná ces-
ta k  digitalizaci českých výrobců, 

kterou ve středu 1. března uspořá-
daly vědecko-technologické sdruže-
ní Brain4Industry (B4I) v  partnerství 
s Českou manažerskou asociací. Přes 
60 zástupců fi rem a institucí, kteří se 
sešli v prostorách laserového centra 
ELI Beamlines Facility v Dolních Bře-
žanech, zhodnotilo přínos technologií 
jako jsou 3D  tisk, lasery nebo umě-
lá inteligence ve výrobním procesu 
konkrétních fi rem.

Více informací: https://1url.cz/@star1
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Nová česká laboratoř pro 

výzkum smrtících virů

V  Českém centru pro fenogenomi-
ku (Ústav molekulární genetiky AV 
ČR v  centru BIOCEV) byla 9.  břez-
na otevřena nová a  nejmodernější 
BSL-3 laboratoř pro práci s  vysoce 
infekčními viry a bakteriemi v České 
republice. Až bude plně uvedena do 
provozu, zvýší se úroveň českého 
výzkumu v  oblasti infekčních one-
mocnění i návrhů léčby pro pacienty 
nejen v ČR.     

Více informací: https://1url.cz/@biocev365

Nové zbraně proti „mozkožroutovi“ 

a tropickým chorobám 

díky vědcům z BIOCEV

Mezinárodní tým parazitologů a  me-
dicinálních chemiků z centra BIOCEV 
vyvinul a úspěšně otestoval látku pro-
ti smrtícímu cizopasníkovi. Naegleria 
fowleri napadá lidský mozek a  přes 
veškerou moderní léčbu 97 % případů 
končí fatálně. Nová látka prokázala vy-
léčení infekce u myší. Spolu s ní obje-
vili vědci další antiparazitní látky, které 
by se v budoucnu mohly používat pro-
ti malárii nebo spavé nemoci.

Více informací: https://1url.cz/@biocev364

Z obce
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PROSTOR PRO 
Ditu Klímovou, 
členku rady obce
Ve Vestci žiji 18 let. Když jsem tudy dříve každý pátek 
a neděli projížděla na Benešovsko na chalupu, říkala 
jsem si, že život zde musí být oproti centru Prahy, kde 
jsem bydlela, úžasný a citelně klidnější. Tehdy mě ani 
nenapadlo, že tu také jednou budu doma. Jako většina 
lidí jsem snila o domě se zahradou, dětmi a psem. Jsem 
moc ráda, že se tento sen stal realitou. Vestec je pro mě 
kompromisem mezi rušným centrem Prahy a klasickým 
venkovem. Stal se pro mě skutečně srdeční záležitostí 
a neumím si představit důvod, který by mě přinutil 
přemýšlet o nějakém jiném místě pro život. 

Když se ohlédnu zpátky a přemýšlím, 
proč jsem si vybrala právě Vestec, pak 
musím říct, že v té době byla tím hlav-
ním důvodem především poloha Vest-
ce. Dobrá a nekomplikovaná dostup-
nost do Prahy je přeci velmi důležitá, 
především když člověk předpokládá, 
že bude muset každý den cestovat za 
prací. Představa, že mezi těmi všemi 
dlažebními kostkami, nekonečnými 
ulicemi, tramvajemi a nočním životem 
nebudu muset zůstávat, ale budu se 
vracet do klidu a k přírodě, které jsem 
právě zde nalezla, byla nádherná. Kro-
mě hypermarketu tenkrát ve Vestci 
nic jiného, pro mě významného, neby-
lo. Neznala jsem tu nikoho a také nic 

z kulturních tradic a života v obci. Za 
dobu, po kterou zde žiju, velmi silně 
vnímám, jak obrovský posun zde na-
stal, a jak se Vestec mění a přizpůso-
buje potřebám svých obyvatel a  při-
pravuje se na budoucnost. Zachovává 
si stále bohatý kulturní život, který 
poskytuje lidem možnost společného 
setkávání a příležitosti ke sportu a zá-
bavě. 

Velmi dobře si vzpomínám na začátky, 
jak jsem zde poznávala nové lidi, ze 
kterých se postupně stali moji přátelé 
a  jak si tu i mé děti našly své kama-
rády. Vydat se na poštu, která byla 
tenkrát ještě v  Jesenici, a  člověk si 
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Prostor pro

tam mnohdy vystál pořádnou frontu, 
vyžadovalo značnou dávku trpělivosti. 
Dnes má Vestec vlastní poštu Partner, 
a  nikdo si už ani neuvědomuje, jaká 
výhoda to vlastně je. Jsme obec, kde 
si člověk zajde do kavárny, do cukrár-
ny, ke kadeřníkovi, na manikúru, na 
kosmetiku i na umělé nehty. Nakoupí 
vše, co potřebuje, a  to od potravin, 
květin, přes drogerii, papírnictví až po 
oblečení. 

Školka pro dceru, nová 

výzva pro mě

První velký nedostatek z  hlediska 
služeb občanům jsem já sama pocí-
tila v momentě, kdy jsem hledala ma-
teřskou školu pro svého syna. V  té 
době ve Vestci žádná nebyla a umís-
tit dítě někde v  okolních obcích se 
ukázalo jako velký problém. S  dce-
rou, která je o tři roky mladší než syn, 
jsem pak skutečně ocenila, že Ves-
tec mezi tím školku postavil a ona tak 

mohla začít chodit do zbrusu nové 
Mateřské školy ve Vestci. Tehdy mě 
ani nenapadlo, že tam budeme cho-
dit vlastně spolu a co víc, že já tam 
zůstanu dalších 11 let.

V  té době právě začínala inkluze 
a tehdejší paní ředitelka mě oslovila, 
zda bych nebyla ochotná přijmout 
pracovní pozici asistenta pedagoga. 
Mám vystudovanou speciální peda-
gogiku a  zkušenosti s  péčí o  men-
tálně postižené, a  i  když jsem měla 
zcela jinou představu o své budoucí 
profesi, řekla jsem si tenkrát, že by to 
mohla být zajímavá zkušenost a  na-
bídku jsem přijala. V  oblasti školství 
to byla úplně nová pedagogická role 
a pro mě nový začátek. Dnes mohu 
říct, že rozhodnutí přijmout pracovní 
nabídku z  vestecké školky bylo pro 
můj profesní život opravdu klíčové. 

Když byla v  roce 2013 dokončena 
přístavba MŠ, dostala jsem nabídku 
stát se třídní učitelkou v jedné z no-
vých tříd. Tam jsem zůstala několik 
dalších let, než jsem byla oslovena, 
jestli bych se nechtěla zúčastnit kon-
kurzu na uvolněné místo ředitelky 
MŠ Vestec. Naprosto přesně jsem 
si uvědomovala, jak obrovská je to 
zodpovědnost, ale zároveň také pří-
ležitost, a  rozhodla jsem se do toho 
konkurzu jít. 
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Vestecká školka je mojí srdeční zále-
žitostí a prakticky druhým domovem. 
Má velmi stabilní pedagogický i  pro-
vozní personál. Všichni, kdo se podí-
líme na výchově a vzdělávání našich 
dětí, máme společnou vizi a koncepci, 
což z nás dělá silný a dobrý tým. Ma-
teřskou školu máme nádhernou a naší 
snahou je, aby byla také kvalitní, 
bezpečná a abychom v ní měli samé 
šťastné a spokojené děti, které si z ní 
odnesou ten nejlepší základ do života.

Moje cesta do komunální politiky 

Přestože jsem se nikdy necítila být 
politikem a politika pro mě byla jed-
nou velkou neznámou, jsem dnes 
velmi ráda, že mi pan starosta Tibor 
Švec dal příležitost být v roce 2018 na 
jeho kandidátní listině jako nestraník. 

Díky obrovské podpoře občanů Vest-
ce, která pro mě byla velkým překva-
pením, jsem se v období 2018 – 2022 
stala poprvé zastupitelkou. V té době 
jsem neměla představu, jak vedení 
obce funguje, jak to chodí při zasedá-
ních zastupitelstva a jak dochází k re-
alizaci obecních projektů. V průběhu 
mého prvního volebního období jsem 
postupně sbírala zkušenosti a sezna-
movala se se vším pro mě do té doby 
neznámým a novým. Zjistila jsem, že 

být součástí vedení obce je zajímavá 

zkušenost. Zvlášť jako u nás v přípa-

dě, kdy se v  zastupitelstvu sejdou 

lidé, kteří mají společný cíl a dokáží 

se shodnout nebo alespoň najít kom-
promis. Zkrátka chtějí dělat vše pro 
to, aby se ve Vestci dobře žilo nejen 
nám, ale i dalším generacím.
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novaný přírodní hřbitov, který ve Vest-
ci citelně chybí. Lidé, kteří ve Vestci 
prožili celý život, by měli mít možnost 
být zde také pochováni. Moderní 
pojetí pohřbívání v  ekologických 
urnách přímo do země ke kořenům 
stromů je podle mého správná cesta. 
Jsem také velmi nakloněná projektu 
„Vestec centrum“. Ještě bych uvíta-
la, kdyby měl Vestec nějaké zařízení 
typu „polyfunkční dům“, kde by byla 
možnost konání různých akcí, které 
si vyžadují vnitřní prostory. Cítím, že 
například Vítání občánků, Mikulášská 
nadílka, volby a další akce jsou vždy 
řešeny nějakou alternativou. 

Místo v radě obce 

a podpora pro školku

Nebudu lhát, že mě velice překva-
pil výsledek loňských voleb. Počet 
hlasů, které jsem získala, byl pro 
mě až šokující. Díky tomu přišla na-
bídka obsadit poslední místo v  radě 
obce vedle starosty a místostarostů. 
I  když to zprvu nebylo úplně jed-
noduché, dnes si této příležitosti 
nesmírně vážím. Vzhledem k  tomu, 
že jsem ředitelkou Mateřské školy 
Vestec, mám jedinečnou příležitost 

více propojit aktivity mateřské školy 

s děním v obci. Dříve tomu tak nebylo 
a mojí snahou je toto změnit. Nejen, 
že všechny naše tradiční akce jsou 
přístupné všem občanům, ale také 

Když pak přišla nabídka kandidovat 
i  pro další volební období, neváhala 
jsem. Řekla jsem si, že když už jsem 
se na tuto cestu jednou dala, byla by 
škoda z  ní tak brzo sejít. Budu tak 
moci zúročit vše, co jsem se naučila 
v  prvním volebním období, přiučit 
se zase něco nového a být součástí 
týmu, který chce pro Vestec jen to 
nejlepší. 

Líbí se mi projekt Zelené páteře, který 
postupně získává nové a konkrétněj-
ší obrysy. Mě osobně velmi zaujal plá-

Prostor pro
Ditu Klímovou, členku rady obce
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děti z  naší mateřské školy se orga-
nizovaně účastní akcí obce. Příkla-
dem je třeba nazpívání písniček do 
vesteckého Poeziomatu a účast dětí 
z mateřské školy na jeho slavnostním 
odhalení, zpívání dětí na „Rozsvěcení 
Vánočního stromu“ atd. Snáze se také 
potřeby školky dostávají k jejímu zři-
zovateli a vzájemné a vstřícné vztahy 
jsou pro dobré fungování velice důle-
žité. Pro školku se tak podařilo zajistit 
nový čipový systém, který zajišťuje 
bezpečné prostředí, nainstalovali 
jsme nový vodní prvek „mlhoviště“, 
v každé třídě máme nově klimatizační 
jednotky, které oceňují děti i  peda-
gogický a provozní personál zejména 
v teplých měsících. Dále máme v plá-
nu v tomto školním roce nainstalovat 

na všechna okna venkovní elektrické 
rolety, které také přispějí k  příjem-
nějšímu klimatu ve třídách. Na konci 
loňského školního roku jsme pořídili 
nové koberce, na kterých děti tráví 
převážnou část dne. Třídy jsme vyba-
vili digitálními pomůckami a  tablety, 
aby vzdělávání v  naší školce drželo 
krok s  moderními technologiemi, se 
kterými se děti budou setkávat i  při 
přechodu do ZŠ.

Vážím si příležitosti představit se blí-
že občanům Vestce, poděkovat vám 
za přízeň a podporu, kterou jsem do-
stala a  říci, že vše, co v období, kdy 
budu ve vedení obce působit, budu 
konat s nejlepším svědomím a vědo-
mím.
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Jsem hrdá na to, že žiju ve Vestci, 

v  úžasné obci, která se stále mo-

dernizuje a  rozvíjí. Že jsem jedním 

z těch, kteří chtějí poskytnout obča-

nům to nejlepší, a zároveň udělat vše 

pro to, aby zde měli život klidný, spo-

kojený a pohodlný, s řadou možností 

a radostí. Abychom se tu všichni cítili 

dobře a bezpečně.

Prostor pro
Ditu Klímovou, členku rady obce
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SYNDROM 
POŘEZANÉHO 
ZÁPĚSTÍ: 
Sebepoškozování u dětí 
a dospívajících 
Sebepoškozování (automulitace) je záměrné 
ubližování sama sobě různými způsoby. Často bývá 
označováno jako syndrom pořezaného zápěstí (wrist 
cutting syndrome), který se rozvíjí vlivem silných 
emocí jako jsou úzkost, vnitřní zmatek, pocity viny, 
zloba apod. Prostřednictvím sebepoškozování 
se mnoho dospívajících snaží upozornit na určitý 
problém, většinou psychického rázu, se kterým se 
nedokáží jinak vypořádat. 
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Psychologická poradna

Jedná se o velmi nebezpečnou „zá-
libu,“ kterou rodiče rozhodně nesmí 
přehlížet, protože může mít opravdu 
vážné důsledky od zdravotních pro-
blémů po  sebevražedné myšlenky/
pokusy. Osobu se sklony k sebepo-
škozování je mnohdy snadné rozeznat 
na první pohled podle stylu oblékání 
(dlouhé kalhoty/sukně, emo), chování 
(tichý introvert) a zejména podle ob-
vázaných zápěstí (náramky, hadříky). 
Sebepoškozování může být jednorá-
zovou záležitostí či se změní v závis-
lost a není snadné s ním přestat.

Typy sebepoškozování

• řezání se

• pálení se

• vytrhávání vlasů

• kousání

• propichování kůže

• pojídání prášků

• drásání kůže do krve

Řezné rány a  popáleniny se typicky 
provádí v oblasti zápěstí a na předlo-
ktí, výjimkou však nejsou ani chodidla, 
nohy a jiné části těla.

Ohrožené skupiny:

Nejčastěji adolescenti mezi 13. až 18. 
rokem  – sebepoškozování využívají 
jako prostředek k  překonávání pře-
kážek, problémů, snaží se upoutat 
pozornost okolí či se naopak od ostat-
ních odlišovat.

Oběti pohlavního zneužívání, fyzického 
týrání – mají negativní vztah ke svému 
vlastnímu tělu a sebepoškozování chá-
pou jako jakousi formu trestu.

Osoby zažívající různá traumata – zde 
jde o  ryze individuální záležitost, pro 
někoho jsou to dlouhotrvající problémy 
ve škole, v rodině, těžký rozchod, smrt 
blízkého aj.

Duševně nemocní – např. schizofrenici. 
Sebepoškozování se mnohdy k různým 
psychickým nemocem přidá jako další 
samostatný problém. Děti a  mladiství 
se sebepoškozujícími tendencemi zpra-
vidla žádnou vážnou duševní nemocí 
netrpí, jde zde spíše o důsledek úzkosti 
a depresí.

Náchylnější k  sebepoškozujícím ten-
dencím jsou dívky a ženy, což je z velké 
míry dáno jejich přirozeným sklonem 
k sebeobviňování a vztahovačnosti.
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Příčiny sebepoškozování

K sebepoškozování mohou vést různé 
problémy v rodině, mezi vrstevníky, ne-
gativní zážitky či citové strádání.

Rodina - Nedostatek zájmu a  pocho-
pení ze strany rodičů, hádky, problémy 
s komunikací, rozvod rodičů, dysfunkč-
ní rodina, zanedbávání péče o dítě, do-
mácí násilí, úmrtí rodiče

Vztahy s vrstevníky - Neshody s kama-
rády, postavení mimo kolektiv, snaha 
zapadnout, touha po pozornosti…

Negativní zážitky - Týrání, šikana, sexu-
ální zneužívání, snaha přebít psychické 
strádání fyzickou bolestí

Citová oblast - Pocity viny, samoty, bez-
moci, stres, emoční tíseň, problémy 
s dospíváním, touha potrestat někoho 
blízkého apod.Dodržujte pravidla psy-
chohygieny, která sedí konkrétně vám 
– nemusíte dělat vše, co se kde píše 
(třeba i v tomto článku). Snaha o to dě-
lat všechno, i když to sám/sama vlast-
ně vůbec tak nechci, může být naopak 
kontraproduktivní a stresující. Vyberte 
si prostě to, co těší a  naplňuje právě 
vás.

Následky sebepoškozování

Ať už je důvodem k sebepoškozování 
cokoli, jde o opravdu závažný problém. 
Již výše jsme se zmínili, že tyto sebe-
destruktivní pokusy a  projevy mohou 

vést až k sebevraždě. To, co mohlo nej-
prve začít jako určitá demonstrace vůči 
nezájmu okolí, se dříve či později změ-
ní ve vážnou závislost, která může být 
doprovázena nadužíváním alkoholu, 
drog a jiných omamných látek. Z oblasti 
fyzického zdraví sebou nese sebepo-
škozování značné riziko, rány se mohou 
zanítit, mohou být hluboké, špatně se 
hojí apod. Každopádně si cejch sebe-
poškozování ponesete do konce živo-
ta, jizev se nezbavíte, ač se je budete 
snažit sebevíc zakrýt.

Jak předcházet sebepoškozování?

Základem prevence je nepohlížet na 
tento problém jako na společenské 
tabu, ale mluvit o něm jak v rodině, tak 
ve škole. Komunikace je nejlepším pro-
středkem předcházení sebepoškozo-
vání, veďte proto dítě již od útlého věku 
k  tomu, že se nemusí bát své pocity 
a obavy vyjádřit, že se jim musí postavit 
čelem a konstruktivně je řešit.

Léčba sebepoškozování: 

Kde hledat pomoc?

Nejúčinnějším řešením je vyhledat od-
bornou pomoc. Psycholog se zaměří 
na dopátrání se příčin, které vedly k se-
bepoškozování a na jejich odstranění. 
Prostředkem pro zvládnutí traumatu je 
terapie v různých podobách, zaměřující 
se na rodinné Vestecké listy 5/2023 35 
a sociální vztahy, např. metoda americ-
ké psycholožky M. M. Linehan, která 
je známá pod zkratkou DBT (Dialectial 
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Bahavioral Therapy). V některých pří-
padech je terapie doplněna užíváním 
léků.

Ať už se zvolí jakákoliv forma léčby, 
je potřeba si uvědomit, že se nejed-
ná o  krátkodobou záležitost, člověk 
musí změnit své chování a naučit se 
zvládat problémy a  emoce přiměře-
nou formou, což si žádá čas.

Jak mohou rodiče pomoci svým 

dětem?

Zde je několik rad, jak se zachovat, 
pokud odhalíte u  svého dítěte sklony 
k sebepoškozování:

• Neobviňujte, nekritizujte, nevyčítejte, 
neodsuzujte

• Dejte dítěti najevo, že vám na něm 
záleží

• Posilujte vzájemné vztahy, vytvářejte 
společné pozitivní zážitky  (návštěva 
kina, výlet, procházka…)

• Nenuťte dítě do rozhovoru o  sebe-
poškozování, počkejte, až se vám 
samo otevře

Rady dětem, mladistvým:

• Každé trápení má své řešení,  ač se 
to v první chvíli může zdát nemožné, 
tak vše se dá zvládnout i  jinak, po-
stupem času začnou negativní poci-
ty slábnout

• Existují jiné možnosti! Místo řezání se 
a  jiného ubližování je vhodné najít 
zdravější způsob, jak zvládnout své 
emoce, např. vykřičet se do polštá-
ře, zanadávat si nahlas, vyvztekat se, 
svěřit se papíru, kreslit, tancovat, bě-
hat apod.

• Sebepoškozování přináší pouze do-

časnou úlevu, ale problém nevyřeší.

• Důležité je nebýt sám! Pokud nemo-
hou pomoci rodiče, kamarádi nebo 
někdo blízký, je řešením obrátit se 
na odborníky. Lze využít linky dů-
věry, internetové poradny apod.

Online psychologická poradna MOJRA.cz
www.mojra.cz

Psychologická poradna
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Obnovení národních 

výborů a volba jejich 

složek

Výsledky prvních poválečných voleb 
1945 plně potvrdily již předpokládanou 
politickou orientaci a smýšlení obyva-
tel nejen ve Vestci, ale i  v  celé zemi. 
Podle výše uvedené vyhlášky v  obci 
kandidovaly hlavně dvě strany: KSČ 
a Národní socialisti. Dále demokratická 
strana. Z voleb vyšla vítězně KSČ. Pod-
le § 18 MV ze dne 13. 6. 1946 o usta-
novení obnovených národních výborů 
a volbě jejich složek byl na ustavujících 
schůzích MNV ve dnech 4. 7. a  9. 7. 
zvolen prvním poválečným předsedou 
pan Antonín Živný (KSČ) a náměstkem 
Ing. Josef Perla (NS). V  poválečných 
letech byla republika spravována pro-
střednictvím prezidentských dekretů, 
které měly sílu zákona. 

Celá vyhláška obce Vestec zahrnovala 
osm komisí, které byly na schůzi usta-
noveny. Byly dvou- až čtyřčlenné.

Jednalo se v  prvé řadě o  komisi fi -
nanční, kterou řídil Ing. Perla Josef, a ta 
měla čtyři členy.

Dále byly součástí vyhlášky tyto ko-
mise: zemědělská, zásobovací, hos-
podářská, stavební a bytová, školská, 
osvětová a  sociální. Na předsedu 
živnostenské komise byl navržen 
a  schválen Ing. Perla Josef, který se 
zřejmě těšil významné vážnosti. Ne-
chyběla i bezpečnostní komise, která 
měla dva členy.

V poválečném Československu po květnu 
1945 došlo k vytvoření sítí národních 
výborů. Jednalo se o místní orgány, které 
podle plánu měly fungovat jako časově 
omezená řešení. Právní rámec jim dal 
ústavní dekret o Národních výborech 
a prozatímním Národním shromáždění 
č. 18 ze dne 4. prosince 1944.
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Politické strany  za-
stoupené v  obno-
veném MNV mohly 
podle § 19 podat 
námitky do 8 dnů 
od vyvěšení vy-
hlášky a  to buď 
písemně u místní-
ho výboru nebo 
k  okresnímu vý-
boru v Jílovém. 

Historie obce

Poli
sto
ven
po
ná
od
h
p
h
k

A na závěr jedna pozvánka na ples od 
dobrovolných hasičů Vestec. Ten se 
sice konal až napřesrok, ale byl to prv-
ní ples v osvobozené republice a určitě 
zaručoval, že se jednalo milé soused-
ské setkání a  taneční zábavu, na kte-
rou se všichni moc těšili.

 Blanka Pašková
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